
Bilag 1 til sag om fremtidig anvendelse af ledige lokaler på nedlagte aktivitetscentre. 
Nov. 2022 

1 
 

Workshops om aktivitetscentrenes fremtid 
I dette notat findes opsamling at input fremkommet på workshops om Aktivitetscentrenes fremtid, 

som blev afholdt på Aktivitetscentrene i november 2022. Flere kommentarer og opmærksomheds-

punkter fremkommer flere gange med forskellige formuleringer, hvilket det er et udtryk for, at det 

blevet nævnt i flere af grupperne.  
 

Indledningsvis blev workshopdeltagerne orienteret om rammen for drøftelserne ved bordene: 

Økonomien til Aktivitetscentrene er reduceret fra ca. 14 mio. kr. til 7 mio. kr. fra 2023. Det betyder 

mindre service og færre medarbejdere, men der er politisk ønske om fleste mulige aktiviteter 

drevet af frivillige og foreninger. 

 

Workshop Midgård d. 10/11-2022 
Spørgsmål: Hvordan får vi fleste mulige frivillige og foreninger til at bruge husene? 

 

- Kunne frivilligcentret hjælpe med at skaffe frivillige til husene? 

- Det vil være godt med en alarmbrik/nøgle så man ikke er afhængig af at huset skal åbnes af 

personale. 

- Der bør ses på parkeringsmulighederne, det er en udfordring både tidsmæssigt i Midgård og 

hvem skal udlevere p-tilladelser i Kongehavecentret og Alliancehaven hvis det bliver nøgle-hus? 

- Man skal have lov at medbringe alt selv (kaffe, kage, mad osv.) 

- Ville være en stor fordel at frivillige kunne have skabe i centret (hvis det bliver nøgle-hus) så de 

kan opbevare deres ting. 

- Der bør være en kontaktperson (kommunal) som frivillige og foreninger kan kontakte hvis noget 

ikke er i orden. 

- Frivillige/foreninger kan sagtens selv stå for at lave kaffe og vaske op, hvis de nedlagte huse må 

benyttes som nøglehuse. 

- Det kan blive en udfordring for f.eks. musikhold at flytte til et meget fyldt Midgård, pga. 

lydniveau og opbevaring af instrumenter. 

- Igangværende måltidsgrupper kan få plads og mad på Midgård.  

- Er der parkeringsmuligheder – Ja, men ønske om udvidelse af parkeringstid til 3 timer.  

- Udvide åbningstiderne.  

- Træningstilbud – drevet af frivillige. 

- Behov for afklaring af pladsforhold, servering – mulighed for forplejning/ +adgangsforhold. 

- Behov for rengøring og service af maskiner – som bliver vedligeholdt for at frivillige kan/ vil 

bruge det.  

- Udfordring er afstand → Aktivitetscentrenes Flex duer ikke for der er ingen til at klæde dem på. 

- Hvorfor bruger kommunen ikke tomt lokale på Vester skole? – Her kan også være aktiviteter. 

- Opmærksomhed på hvordan tider fordeles og ”pedel funktion” i husene.  

- Handicapforening holder til i Kongehavecentret – mange med kørestole – frivillige henter dem.  

I forhold til den gruppe vil det være næsten umuligt at benytte Midgård i forhold til transport. 

- Beboerne i Kongehavecentret – vil mangle tilbud  

- Kongehavecentret prioriteres til dem som kan passe aktiviteterne selv – nøgleordning 

- Brugerbetaling – forening – uligheder i kommunen – hjælpe med lokaler til aktiviteter 

Lokaler skal stilles gratis til rådighed.  

- Personale er i Midgård – alt det som foreningerne selv kan stå for kunne være i 

Kongehavecentret. 

- Mange grupper kan klare sig selv og der kunne stadigvæk være aktiviteter i 

Kongehavecentret/Alliancehaven. 

- FOF – meget interesseret i brug af lokaler Midgård og Kongehavecentret 

F.eks. til Yoga, gymnastik og evt. glas/keramik. 

- Ældre brugere som benytter centret i Kongehavecentret  
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- Foreningerne som benytter Kongehavecentret i forvejen – kan vi lave aktiviteter for brugerne 

som bor i nærheden.  

- Midgård forslag stolegymnastik (frivillige) som går i Kongehavecentret og underviser.  

Frivillige undervise – skal f.eks. have undervisning af personalet 

- Frivillig sangforening for brugerne Kongehavecentret  

- Søndagscafe i Kongehavecentret.  

- Det er svært for foreningerne at overskue, hvornår der ville være mulighed for at komme ind på 

Midgård. Derfor efterlyste de et skema, hvor man synligt kan se, hvornår hvilke rum på 

nuværende tidspunkt er ledigt. De vil godt have lov til at ønske tider! Der var også frustration 

over, at foreningerne fra Kongehavecentret ikke kan få svar på om der er plads til dem på 

Midgård. 

- Der blev snakket om, at det på nuværende tidspunkt allerede er et problem med parkering ved 

Midgård. Hvad gør man, når flere skal bruge Midgård på samme tid? Det er et stort problem, at 

der kun er 2 timers parkering i Langes Gård i dagtimerne. 

- Hvordan kommer man til Midgård, hvis man ikke kan gå den lange vejr? 

- Der var en snak om, at de hold der allerede er på Midgård, nødvendigvis ikke er ”fredet” og at de 

også må være med til at give plads for nye aktiviteter og nye brugere. 

- Foreninger der ikke har brug for personale vil godt kunne bruge de lokaler der lukkes 

Input til foreninger, frivillige, aktører 

- Foreninger der kan klare sig selv, går til de huse der ikke er bemandet.  

- At foreningen selv kan låse sig ind. 

- Forening klubhuse  

- Aftenskoler vil godt kunne booke sig ind i husene. Aktiviteter kan overgå til oplysningsforbundet.  

- Mulighed for at booke (?) 

- Personalet kunne møde forskudt, så aktiviteterne er længere.  

- Bemandede huse også er nøglehuse udenfor åbningstid.  

- Ubemandede huse har mulighed for at lave kaffe og the. 

- Der skal være adgang til træningsaktiviteter i de bemandede huse. 

- Tilgængeligheden så funktionshæmmede også kan bruge husene.  

- Elske noget (?) – nøgle hus 

- Der skal gøres rent og holdes vedlige.  

- Mindre kontingent fra foreningerne er ok. 

- Nøgle hus a’ la i Sorø ”Værkerne”, huset i Stillinge/ Vemmelev.  

- Bookingsystem Supersas 

- Oplysningsforbundene vil gerne at maskinerne bliver stående i Alliancehaven.  

- Rammen fortsat er for pensionister og efterlønsmodtagere. 

- Når aktiviteterne bruges, skal det være aktiviteter, men møder for målgruppen er også ok.  

 

Spørgsmål: Kan husene være ”nøgle huse” og hvilke udfordringer er der i det? 

 

- Er boligforeningen interesseret i at foreninger/frivillige bruger huset? 

- Bliver ”lejen” for høj 

- Konflikt? Hvem ejer Kongehavecentret? 

- Hvem og hvordan bliver lokalebookingen styret? 

- Kunne man evt. bruge kommunens lokalebooking system som man vist nok gør på biblioteket? 

- Der bør laves en liste over hvordan huset/køkkenet SKAL afleveres efter brug, hvilken rengøring 

skal udføres af foreningen/de frivillige selv. 

- Hvem skal holde øje med at folk overholder at rydde op efter sig? 

- Hvis foreninger/frivillige ikke ønsker at gøre rent (ordne køkken) kan man medbringe alt 

hjemmefra (service, mad, drikke osv.) så skal der kun fejes og tørres borde af. 

- Det fungerer med nøgleudlevering/ nøglekort.  

- Der udpeges en tovholder for hver aktivitet – der får nøgle. 

- Hvem står for rengøring + vedligehold af inventar? (Klare aftaler og gerne fast person) 

- Ansvarlig kontaktperson på hvert center blandt de ansatte.  

- Klare aftaler/ lister om hvem der har ansvar for hvad.  

- Afklaring af det med inventar… 

- Fordeling af tider til aktiviteter skal håndteres af personale.  

- Hvad er tilladt i køkkenerne?  
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- Hygiejnebeviser. 

- Minimumsbehov: kaffe/ the, service, opvaskemaskine.  

- Drømme: Øster Skole fungerer nu – kommunen gør rent – pedel tilknyttet – går i stykker KE. 

Nøglebrik og booker ind.  

- Ikke brugerbetaling for rengøring – vil lukke nogle brugere ud. 

- De foreninger som har været i Kongehavecentret – skal have første ret til lokalerne. 

- Aktivitetscentrenes bookingsystem kunne bruges til at booke 

- Ens retningslinjer for dem som benytter nøglehuse – f.eks. hvordan det efterlades mv. 

- Tovholder kontrakt med kommunen  

- Skema – hvilken foreninger bruger det i forvejen – hvilken ledige tider er der.  

- Vil der være plads i Midgård til de foreninger, som er i Kongehavecentret. 

Midgård er ikke så meget i brug aften, så der er muligheder.  

- Udfordring – handicaptoilet Midgård – Er der plads på toiletterne til hjælpere på begge sider 

- Det vil være en stor fordel at foreningerne selv kan lukke sig ud og inde, som flere gør allerede. 

Dog skal det være planlagt for et år ad gangen, hvornår hvilke foreninger har hvilke lokaler. Det 

skal samtlige være muligt i løbet af året at låne lokaler uden for de planlagte aktiviteter. 

- Det skal være personale der står for booking af lokaler og udlevering af nøgle. Det skal være let 

og overskueligt og ikke være svære bookingsystemer. Det vil sige, at det ikke kun må være 

online booking! 

- Der skal også gerne være et funktionelt køkken med service, opvaskemaskine og industri 

kaffemaskine. De fleste foreningerne var dog også åbne for at de selv skulle tage kaffe og service 

med, hvis det ikke kan lad sig gøre med køkken! Det vigtigste var at de kunne bevare deres 

nøgle hus. 

- Det skal ikke være foreningerne der står for rengøring, kun almindelig oprydning efter holdet. 

Der blev spurt om foreningerne kunne søge § 18 midler til rengøring, hvis det blev aktuelt at de 

selv skulle stå for rengøring. 

- Foreningerne efterlyste også et aflåst skab til opbevaringen af ejendele fra foreningen. 

- Det er også en mulighed at foreninger skal flytte fra Midgård til Kongehavecentret for at giver 

plads til Kongehaves egen aktiviteter i Midgård. 

- Nøglehuse er et ønske!  

 

Hvad er udfordringer ved nøglehuse og hvad skal der være personale til 

- Tage ved lære af hvordan andre har åbne nøgle huse.  

- Hvad med Alliancehaven kan det være et nøgle hus? 

- Udfordringen kan være om folk rydder op. Klar rammer for forventninger til det. 

- Værkerne i Sorø er sin egen forening og rammer/ regler drives hårdt. Derfor stram organisering. 

Inspiration.  

- To lokaler i Skælskør, Hjemmet ved Nordet. 

- Evt. et skab til foreningerne,  

- Tydelighed for hvem der bruger og hvordan.  

- I køkkenet skal der være kaffemaskiner og opvasker.  

- Eks. Personale fra Midgård administrer husene – kontrollere husene. 

- Kunne følge hvem der låser ind og skriver sig op.  

 

 

Spørgsmål: Kan der indføres brugerbetaling i husene – udfordringer ved det? 

 

- De fleste ved bordet er positivt stemt for brugerbetaling. 

- Det kan dog blive en udfordring for små foreninger med lille kapital. 

- Hvis der skal være brugerbetaling på de ”lukkede” centre, bør der også være på dem som består 

som aktivitetscentre. 

- Kan man evt. fastsætte beløbet efter antal deltagere eller efter antal brugte timer? 

- Brugerbetaling bør dække overordnet rengøring/vedligehold men foreninger/frivillige skal selv stå 

for den alm. oprydning. (tørre borde af, vaske op osv.) 

- Bekymring for om brugerbetaling skaber et A og B hold blandt borgerne. 

- Hvad er konsekvenserne ved brugerbetaling? 

- hvem skal administrere det? 

- æder det sig selv op i omkostninger? 
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- Det er ok, hvis det er et rimeligt beløb. 

- Der bør være brugerbetaling for den overordnede rengøring, det får man ikke frivillige til. 

- Det vil være fair at skulle betale en form for leje til dækning af el/vand/varme og rengøring. 

- Hvem skal styre det – ansvar skal det ligges hos personalet. 

- Et fælles beløb for alle centre. Ex. ½ eller 1 års gebyr som ”medlem” af AC. Eller 50,- pr. måned 

pr. deltager.  

- Modstand mod brugerbetaling – det er det samme som at sige, hvad vi betaler i skat.  

- Det må ikke udelukke nogen! 

- Ok – med materiale udgifter.  

- Betaling pr. aktivitet vil gå op i administration.  

- Obs. – Der kan for nogen også være transportudgifter.  

- En mindre brugerbetaling kan bruges til ”uforudsete” udgifter, reparationer m.v. 

- Slagelse kommune skal stille gratis lokaler til rådighed - folkeoplysningsloven 

- Brugerbetaling på materialer f.eks. på glas – der hvor der er en udgift på materialer 

- Bliver et A og et B hold   - rimeligt for materialer – ikke brugerbetaling for at komme i centrene. 

- Alle foreninger som frivilligt laver noget for målgruppen – ikke ok at man så også skal betale. 

- Brugerbetaling for lokalerne – så vil der være nogle som ikke kan være med 

- Betale et beløb i den gruppe, hvor man deltager 

- FOF f.eks. aktivitet brugerbetaling  

- Rengøring, bygning, vedligeholdelse – kunne det være delvis brugerbetaling  

Der vil være alt for meget administration forbundet med brugerbetaling 

- Der var en heftig debat om hvorvidt der skulle være brugerbetaling. Første udmelding var at der 

skulle betales et beløb pr. måneder for aktiviteter. Men der var ikke noget bud på hvem og 

hvordan det skulle administreres. Efter nærmer snak blev det til at der ikke ønskes 

brugerbetaling. Med det argument at det vil holder bruger væk fra aktivitetscentrene. 

- Hvornår skal man betale?  

- Skal man betale, hvis man er frivillige? 

- Kommer for at købe en kop kaffe? 

- Deltager på en aktivitet? 

- Hvis man kommer i en forening, skal man så også betale til aktivitetscentret? Hvis ikke, så er det 

jo gratis for foreningerne, men ikke for almindelige aktivitetscenter bruger! 

- Hvis man deltager i 5 aktiviteter, skal man så betale for dem alle? 

Holdning, niveau til brugerbetaling 

- Ældrerådet er principielt imod brugerbetaling. 

- Obs på det ikke går op i administration.  

- Brugerbetaling på alle aktiviteter men går til (frivillige eller med (?)) 

- Svært at forstå det er gratis for ældre og ikke for alle andre. 

- Man skal skilte mellem brugen af huset og aktiviteter. 

- Frivillige som har hold skal være gratis at deltage i. Man betaler selv materialer.  

- Derfor ingen brugerbetaling! 

 

 

Fremtidigt brugerråd på Midgård: 

 

- Alliancehaven og Kongehavecentret lukker – dermed lukker/nedlægges brugerråd, og der kan 

ikke blive tale om, at de tre brugerråd i Slagelse lægges sammen. 

- Generel forsamling 1 x årligt. Alle kan stille op. Næste gang er i februar 2023 

- Nuværende brugerråd på Midgård = 5 medlemmer + 2 suppleanter.  

- Kan det udvides med tanke på flere brugere? Dette vil kræve vedtægtsændringer 

- 2 x åbent hus – er planlagt, for at byde alle nye velkommen. 

- Ikke fastlagte pladser så det bliver ”dem” og ”os”. 

- Hvor skal generalforsamlingen være? 

- Traditionelt ikke kampvalg til brugerrådet, så der er potentiale for at brugere fra de to andre 

centre kan blive valgt ind i Midgårds brugerråd. 

- Der er generalforsamling i Midgård i februar, der kan et nyt brugerråd blive valgt. Frivillige fra 

Kongehavecentret/Alliancehaven opfordres til at stille op. 

- Det er vigtigt at nye brugere lære Midgård at kende før et nyt brugerråd vælges. 
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- Kunne man udvide det nuværende brugerråd i Midgård med et antal fra brugerrådet i 

Kongehavecentret/Alliancehaven? 

(Dette var der meget stor uenighed om) 

Forslag om 2 brugerråd: 

- Brugerråd for bemandede Aktivitetscentre – ansatte personale – brugerrådet – referer til 1 daglig 

leder. 

- Brugerråd i Nøgle hus – foreninger – referer til 1 daglig leder. 

I Nøglehusene kunne et brugerråd være en fordel: kunne man se hvem der ellers bruger huset – 

dynamik for at lave ting sammen.  

- Brugerrådet på Midgård skal forblive med kun at indhold bruger af aktivitetscenteret. Der skal 

ikke side repræsentanter for foreninger i brugerrådet ud over Ældrerådet. 

- Det var stor usikkerhed for om Kongehavecenteret vil få noget indflydelse, hvis det eksisterende 

brugerråd på Midgård forsætter. Derfor var der en god debat med flere forskellige 

løsningsforslag. 

- Forslag om, at det nuværende brugerråd på førstkommende generalforsamling sætter alle 5 

mandater til rådighed og at der derefter bliver valgt et helt nyt brugerråd. 2 for 1 år og 3 for 2 år. 

På den måde vil Kongehavecenteret have større mulighed for at blive valgt ind. Frem for en 

ordinær generalforsamling, hvor der enten bliver valgt 2 eller 3 medlemmer! 

- Forslag om at brugerrådet gik fra 5 til 7 mandater, hvor de 2 pladser i første periode er 

forbeholdt Kongehavecentret. Det vil kræve en vedtægtsændring i de nuværende vedtægter hos 

Midgård. 

- Man tænker ligeværdighed ind i brugerråd og fusionerer  

- Midgård har generalforsamling fob.  

- Det er sjældent der er direkte valg til brugerråd. 

- Alle er velkomne til at stille op, 

- Vælger nyt brugerråd 

- At valget foregår i februar som ellers planlagt i Midgård.  

 

Workshop Rådmandscenteret d. 14/11-22 
Spørgsmål: Hvordan får vi fleste mulige frivillige og foreninger til at bruge husene? 

 

- Rådmandscenteret – har allerede mange aktiviteter der er ”selvkørende”.  

- Behov for hurtige svar – for at kunne holde til at være i denne uvished.  

- Interesse i at nuværende aktiviteter kan fortsætte – på de pågældende steder.  

- Få et overblik over aktiviteter på Atkærcenteret – og hvad kan så være på Rådmandscenteret… 

- Når pengene ikke er de samme – vil der ske ændringer.  

- Opfordring til at flere – også beslutningstagere kommer ud og ser, hvad der foregår. 

- Transport og afstand er en udfordring.  

- Også når buslinjer og flextrafik ikke bevilliges.  

- oplysningsforbund/ forening: De kan lave mange hold bare de har lokaler mm. 

De byder sig gerne til ift. Aktiviteter. Det koster kun udgiften til underviserne.  

- Koster lokalerne noget for brugerne? 

- Foreninger og oplysningsforbund har ret til at få anvist lokaler i kommunen. Kommunen står for 

regningen. 

- Foreninger betaler ikke leje for at bruge lokalerne i dag 

- Hvis foreningerne betaler leje, jo mere vil man overveje om man som forening vil bruge 

lokalerne. 

- Atkærcentret varetager også andre aktiviteter, så huset kan ikke sælges 

- Der skal være et godt bookingsystem. Gerne bedre end Vinkas (som fritidsområdet har). 

- Største behov for lokaler er i dagtimer. Husene er endnu ikke fuldt booket.  

- Snakken gik meget på Atkærcentret. 

- Man ønsker et åbent hus, hvor de eksisterende grupper kører videre med frivillige. Det vil være 

den frivillige der har ansvaret for lokalet og oprydning. 

- Rengøring skal være en kommunal opgave. 

- Der skal være køkken til rådighed, så man kan lave kaffe m.m. 

- Borgerforeningen i Dalmose skal inddrages noget mere og de skal også have mulighed for at 

kører aktiviteter. Det vil her også være en mulighed at åbne op for andre aldersgrupper. 
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- Det skal synliggøres meget mere, hvad der sker i alle aktivitetscentrene i kommunen f.eks. med 

en stort oplyst skilt (som ved indfaldsvejene i kommunen). Her skal hver dag stå hvad der sker i 

centrene, så man som forbipasserende kan se at der sker noget. 

- Det skal gøres synligt for foreninger og frivillige hvornår og hvor der er ledige lokaler i forhold til 

bookning. 

- Vi skal tænke over at der ikke kommer så mange foreninger ind i husene, at de presser 

brugere/frivillige ud. 

- Når/hvis der kun skal være frivillige/foreninger i de lukkede huse, hvad så med rengøring? Skal vi 

selv gøre det? 

- Kommentar fra deltager: Husene er under kommunal ejendom, så det må være dem der skal 

gøre det. 

- Det er en god ide med nøglehuse, det gør det lettere for frivillige/foreninger at fortsætte deres 

virke. 

- Hvis vi får lov at bruge de eksisterende huse efter lukning, bør der annonceres at vores lokaler er 

til rådighed, der er mange foreninger der ikke ved at det er en mulighed. 

- Foreninger bør komme i anden række, efter brugerne (ved booking af huse/lokaler) 

- Husene bør kun være for målgruppen, så vi ikke får f.eks. en ungdomsklub ind. 

-  

Spørgsmål: Kan husene være ”nøglehuse” og hvilke udfordringer er der i det? 

 

- Det fungerer allerede med udlån ad nøgler. 

- Forslag om booking portal  

o → Metode ved opstart – Man får de lokaler man plejer at bruge – og herefter kan nye 

komme til.  

- Opmærksomhed på vedligeholdelse af inventar og faciliteter, maskiner og rengøring.  

- Faste rammer og aftaler omkring ansvarsfordeling. 

- Lokale → Lungeforeningen, formiddag, hvor de er friske. 

- Skele til ”hvem” der kan bedst på hvilke tidspunkt – hvor er der et sundhedsislæt  

- Skolerne – kan de bruges, hvis ikke der er lokaler og plads nok til foreninger. Liv i skolerne.  

- Samtidig med at man vil have folk til at flytte sig – fjerner muligheden for at flytte sig. 

(Busruter). 

- Centralisering af aktiviteter taler mod den demografiske udvikling med flere ældre. (Som kan 

være mindre mobile) – der er behov for at være noget lokalt.  

Dilemmaer:  

- Nogen har nøgler til huset og bruger allerede Rådmandscenteret som nøgle hus. Man efterlader 

huset i pæn stand. 

- Oplagt at tage snakken med fritidsområdet. De har en metode at gøre det på. Her er det KE der 

styrer. 

- På Atkær er huset jo lukket. Der er det lidt andre forhold.  

- Selve nøglesystemet er ikke et problem. (?) kan være fordelingen af lokaler. Kan der laves 

husbestyrelse i de ”tomme” huse. 

- Det er ok der ses på at der også skal være plads til alle. Altså noget af det gamle skal (?) sig.  

- Fordele sol og vind lige.  

- Foreninger der klarer sig selv, er billige for kommunen. Løn er den dyreste udgift for kommunen.  

- Der er noget af træningen, der ikke bare lige kan overgå til frivillige (SMART-træning). 

- Bankospil – er der noget med (?) når det bliver et nøgle hus. 

- Vedligeholdelsestræning, gymnastik, mm. Skal der ikke brugerbetaling og skal varetages af 

kyndige folk/ personale. Andre aktiviteter som banko/ bridge der godt kan være i foreninger.  

- OBS på at (?) personale (?) hen mod de opgaver som ikke kan (?) af frivillige.  

- Når der ikke kan være personale i huset, ser man gerne et nøgle hus. Det vil giver sammenhold 

for byen og landområderne.  

- Det ønskes at det er Brugerrådet der har det overordnet ansvar i forhold til aktiviteter og 

lokaleleje. Det må dog ikke være et kringlet bookningssystem, som vil være udfordrende for 

Brugerrådet. Derfor ser de gerne at bookning forgår via telefonen. 

- Der skal laves nogle helt klar retningslinjer for oprydning og rengøring. Det skal her også være 

tydeligt, hvis oprydningen ikke lever op til kravene fra de enkle aktiviteter. 

- Rengøring er en kommunal opgave. Køkkenet skal beholdes som et anrettet køkken med service 

og kaffemaskiner. 
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- Man ser også gerne af maskiner i værksteder (kælder, edb og sy værksted) bliver samt 

motionsmaskiner! 

-  

- Rådmandscentret eksister allerede som nøgle hus efter kl. 16.00 og i weekenderne. Udfordringen 

ved det er, at det kræver mere oprydning og rengøring. Der er også et større slid på centerets 

maskiner i værkstederne. Men det giver også en bedre udnyttelse af lokalerne. Det giver også en 

øjenåbner til borger der kommer i foreningsregi eller oplysningsforbundene om hvad det er for et 

hus de er kommet ind i og det måske kan være noget for dem selv.   

- Der er brug for et godt bookingsystem, hvis det skal fungere. 

- Der findes et bookingsystem i Slagelse kommune, der er delte meninger ved bordet, om det er 

godt eller skidt (det er svært at booke, hvis man ikke er så god til IT) 

- Kunne det være en ide med et nøglesystem som hjemmeplejen har? (nøgler som kodes) 

- I Vemmelev er der ingen problemer med at have nøgle hus. 

- Der er generelt ikke nogen problemer med de nøglehuse som findes nu (nogle centre låner 

allerede ud efter lukketid) der står en sjælden gang en efterladt kop, eller lignende. 

- Vær obs! På hvor/hvem der har nøgler/brikker. Strengt tjek af udlån. 

- Folk er interesserede i selv at modtage et rent og ryddeligt hus, så de efterlader det generelt 

også sådan. 

- Evt. en koordinator der tjekker op og evt. vasker/fejer gulv. 

- Ostemadder/kage kan forberedes af køkkenet (i de eksisterende huse) og stå klar til 

hold/foreninger til om aftenen. Gruppen brygger selv kaffen, så den er frisk. 

- Man bør ikke bruge frivillige til rengøring når det er nøglehuse. 

 

 

 

Spørgsmål: Kan der indføres brugerbetaling i husene – udfordringer ved det? 

 

- Generelt → Imod brugerbetaling. – vi betaler skat i forvejen. Indsamling til frivillige instruktører.  

- Forslag om 25-30 kr. om måneden.  

- Hvem administrer betalinger og hvordan.  

- Fornemt at man som det er nu… 

- Oplysningsforbund – skal opkræve betaling (lov) 

- Overgangsordning i forhold til betaling af aktiviteter varetaget af oplysningsforbund.  

Ældrerådet 

- Principielt imod brugerbetaling i forhold til driften af lokaliteter, rengøring, vedligehold. 

- Der må ikke skabes et A- og B- hold. Og det kan blive en glidebane. 

- Kan det svare sig at lave brugerbetaling? 

- Vil det gå op i administration 

- Og hvordan skal pengene bruges/ prioritering af hvilke aktiviteter skal have flere penge.  

- Kontingent til at kunne bruge alle ac.  

- Forespørgsel fra en aktivitetsgruppe (Les lancier på Midgård) om det er muligt med 1 månedlig 

brugerbetaling om måneden (fx 400 kr.), og dermed selv medbringe mad og drikke 

- Ved brugerbetaling for man let delt folk op i A og B 

- Andre tænker godt der kan være brugerbetaling på strik/ syning/ sjov motion. Kontingent. 

Kontingent a’ la gymnastforeningen.  

- Mange vil ikke have råd 

- Vores udgangspunkt vil være de svagest stillede. 

- Pas på det ikke går op i adm., så der skal være en let løsning 

- Jo større brugerbetaling der besluttes, jo færre vil deltage. Skal der være brugerbetaling skal den 

hænge sammen med aktiviteten. Altså hvis aktiviteten koster meget lidt, så vil det være (?). 

- Et sted kan være at sætte køkkenpersonale op, så de løber rund ift. Personaleressourcer. Nogen 

synes dog også at (?) skal (?) lave for nogen svageste er det den eneste aktivitet.  

- Generelt dårlig idé med brugerbetaling! Bange for at det laver et A og B hold. 

- Hvis man skal betale, stiller man som borger større krav til underviser. Kan man det, hvis det er 

en frivillige der har holdet? Skal en frivillige betale for at undervise? 
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- Skal man betale for at bruge huset, hvis man bare vil købe en kop kaffe eller et måltid mad? 

Langt hovedparten kommer for at få noget socialt ud af det. Det gælder både aktiviteter men 

også en aktivitets som spisning! Hvor er forskellen? 

- Hvis der skal være en brugerbetaling, så ser de, at der er et årligt kontingent på en lav ydelse! 

Pengene skal så gå til drift i det enkle center.  

- Ældrerådet er generelt imod brugerbetaling 

- Hvad koster det at administrere brugerbetaling? 

- Hvad er det der skal betales for? 

- der betales i forvejen for materialer? 

- Hvis der bliver nøgle hus i Dalmose, har brugerrådet snakket om kontingent ved bankospil. 

- Brugerbetaling er med til at skabe ulighed og ensomhed, ellers skal det sættes meget lavt. 

(f.eks. 30,- pr. år) 

- Forslag om brugerbetaling på aktiviteter som bruger maskiner som skal vedligeholdes og bruger 

meget strøm, dette må betegnes som materialeforbrug. 

- Hold køber/betaler evt. selv for vedligehold af maskiner (drejebænke, symaskiner, ovne osv.) 

- Tovholdergrupper/brugerråd kan betale for reparationer, det er bedre end brugerbetaling. 

- Man skal vel ikke have et medlemskort for at komme ind på centrene og købe mad/kaffe? 

- Medlemskaber bliver administrativt tungt. 

- Det er ok at man SKAL købe sin forplejning i centrene. 

- Generel modstand af brugerbetaling. 

- De ældre er førsteprioritet, andre kunne godt betale for at bruge husene. 

- Det er ok at betale for forbrug, f.eks. strøm til dyre maskiner 

 

Workshop Teglværksparken d. 15/11-2022 
Spørgsmål: Hvordan får vi fleste mulige frivillige og foreninger til at bruge husene? 

 

- Med færre personale kommer der ikke flere frivillige 

- Foreninger er velkomne – men primært skal der være plads til frivillige. 

- Hvad får vi for det når vi gør noget frivilligt (minus udnyttelse af borgere). 

- Frivillighed giver mental sundhed. 

- Skævvridning i at frivillige skal hente borgere for de kan komme i AC. Vi kommer til at gøre de 

ansattes arbejde.  

- Kommunerne skal ikke ligge an på at de frivillige skal drive det – og de findes ikke.  

- Køkkenet skal bemandes med personale – så borgere kan få mad.  

- + træningssal med personale. 

- Tovholder/ kontaktperson for hver frivillig gruppe. 

Målgruppe-snak: 

- Brugerne skal være selvhjulpne. Men jo mere sårbare borgerne er jo mere behov for personale 

kræver det.  

- Folk der kan selv →++ forebyggende indsats. 

- Personalet skal bakke op frivillige.  

- Bekymring for den ”svage” – målgruppe – der skabes et A og B hold, og hvorfor skal det kun 

være friske der skal bruge husene – kan de ikke gå ud i andre foreninger? 

- Der er afskediget en person der ikke kan undværes. Personen laver ting som skal læres af andre 

(reparationer mm.). Der skal findes løsninger for fremtiden. At det er på plads, er en forening der 

af frivillige kan lykkedes. 

- Foreningerne passer stort set sig selv.  

- Situationen giver utryghed. 

- Foreningerne kan selv stille borde mm. Op.  

- Bus er vigtigt.  

- Frivillige har mange aktiviteter i Teglværksparken. 

Det skal være nemt at være frivillige – service og praktisk hjælp 

- Frivillige kan tage del i praktiske småting, hvis der var et skab med nødvendige redskaber og 

f.eks. batterier. 

- Frivillige vil ikke være en del af rengøringen – det må være et minimumskrav at der er rengøring. 

- Transporten til og fra centret skal være nemt – i forhold til busruter. 

- Vigtigt at hvert hold i centret har en kontaktperson, som man kan gå til. 

- Køkken har stor prioritet i Teglværksparken. 
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- Frivillig chauffør af bus, men Slagelse kommune kræver at man, som frivillig tegner en fritids-

/ulykke forsikring. Det mener man ikke er Ok, når man tilbyder sin frivillige hjælp som chauffør.  

- Det er svært at skaffe flere frivillige. Nogen frivillige vil heller ikke tage ansvaret for at åbne og 

lykke, hvis det bliver nøglehuse. Derfor er der en frygt for at nogen aktiviteter der allerede kører 

lukker ned.  

- Foreningerne vil dog ikke være bekymrede for, at de skal åbne/lukke husene.    

- Der er også stor frustration over at flere frivillige følger, at de skal til at lave lønnet arbejde. Det 

er de ikke interesseret i! 

- Bekymring over, at praktiske opgaver kommer til at fyld for meget og at aktiviteten derfor bliver 

mindre! Der er stor frustration over den serviceforringelse de er bange for at komme til, at 

mærke på grund af personale nedskæringer.  

- Der mangler overblik og løsninger over praktiske opgaver! 

 

Spørgsmål: Kan husene være ”nøgle huse” og hvilke udfordringer er der i det? 

 

- Fungerer allerede i nogen tilfælde.  

- Og AC-lokaler kan indgå i kommunens system.  

- Udfordring er rengøring… 

- Der er allerede arrangeret med udlån af nøgler til huset – men behov for hjælp til det praktiske i 

forhold til borde og stole.  

- Hvem har ansvar for inventar, vedligehold, maskiner m.v. 

- Materialer til eget brug.  

- Svært at stå med for luk/ låse ansvar for alarm.  

- Men det kan måske varetages af KE. 

- TVP er et stort hus – mange vinduer og døre og hvis flere er her på én gang. Ikke kælderrum.  

- Der skal findes et system til det. 

- Kun personalet booker? 

- Foreninger ikke første det.  

- Klart defineret ansvar hvis folk har nøgle. 

- Forsikring når man er frivillige, hvordan fungere det? 

- Tilbud at man selv kan sige ja og nej til.  

- Faste foreninger booker og lukker 

- Kommunale ejendomme lukker også andre steder. 

- Mandag, tirsdag... lukker foreningerne selv. 

- Booking foregår via en medarbejder.  

- Vigtigt at det er tydeligt hvad der er et nøgle hus. 

Dem der booker, skal være ansvarlig for bookingen. 

- Klare regler for hvordan det håndteres.  

- Kunne kontakte nogen når noget går galt.  

- Man bruger lige nu centret som nøgle hus på nogle dage. 

Ønsker at alarm flyttes op, så man ikke skal igennem kælder. 

- Centerrådet ønsker ikke at have det ansvar, men ser en mulighed for stadigvæk at have 

aktiviteter i weekenden med hjælp til at låse fra KE. 

Der skal dog ikke være lang ventetid, der skal være en fast aftale. 

- I gruppen ønsker man en praktisk persona ansat, som kan bruges alle 3 steder. 

- Bookingsystem findes i Aktivitetscenter Teglværksparken – der bookes hos de forskellige 

medarbejder. 

- Man ser ikke et stort problem med, at Aktivitetscenter Teglværksparken er et nøgle hus på tider, 

hvor der ikke er personale i centret. 

- Retningslinjer for hvordan centret afleveres efter brug.  

- Der var flere holdninger til nøglehuse. Det var svært at se fordelene. Dog vil et godt 

bookingsystem være til stor hjælp f.eks. Winkas. Men der skal stadig være mulighed for personlig 

booking (ring eller møde op). Flere gav i den forbindelse udtryk for ikke at følge sig kompetent til 

at bruge bookingsystemet. 

- De hold der bruger lokalerne og har gjort det i lang tid skal ikke vige pladsen til fordel for nye 

foreninger der er hurtigere til at bruge bookingsystemet. 

- De praktiske ting omkring nøgler og alamsystemer skal være lette at overskue. Nøglen skal virke, 

hvis det er briksystem! 
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- Holdningen omkring alamsystemer var, at det ikke var en frivillige eller foreningsopgave. Hvem 

har ansvaret, når man står og skal låse og systemet ikke virker? Det var også usikkerhed 

omkring, hvis ”nøglebageren” bliver syg eller udebliver.  

- I forhold til rengøring er det ikke en frivillige eller foreningsopgave! Der skal laves nogle meget 

klare retningslinje til, hvordan man efterlader lokalerne. Efterlad som man gerne vil modtage! 

 

Spørgsmål: Kan der indføres brugerbetaling i husene – udfordringer ved det? 

 

- Hvis der indføres brugerbetaling kan §18 midler så bruges til dette? 

Nej, ikke til lokaleleje!  

- Ældrerådet og Ældresagen er principielt imod brugerbetaling  

- Fotoklubben er imod brugerbetaling 

- Der er brugere, der forventer de skal betale for en aktivitet…  

- Det er betalt via skatten!!! 

- Brugerbetaling kan skabe tomme huse 

- Hvad koster det at drive i administration? → Det kan administreres fra udbetaling Danmark.  

- Hvis der indføres brugerbetaling – hvornår er næste stigning så?  

- Hvis man er frivillig hjælper i huset, skal man så også betale? 

- Går ikke ind for brugerbetaling. Det vil ikke fremme at få flere ind.  

- Administrationen vil være dyr. 

- Man betaler for at være i en forening, derud over skal man ikke betale.  

- Hellere at folk kommer ind og køber mad mm.  

- Hvad med dem der køber mad, skal de vi betale. 

- Aftenskole kan lave aktiviteter. 

- Foreninger laver rigtigt meget godt arbejde tilbage til kommunen. 

- Der vil være foreninger der stopper med at bruge lokalerne – prisen vil blive lagt på brugerne af 

foreningerne og så vil det blive for dyrt et tilbud. 

- Ældrerådet er imod brugerbetaling. 

- Der kan være frafald af medlemmer i foreningerne 

- Det vil blive et A og et B hold. 

- Administrationen vil være stor – besparelsen ædt op  

- Lokalebetalingen kommer tilbage til brugerne. 

- Betaling for at benytte motionsrum og bad (evt. med polet). 

- Bad kun bruges af hjemmeplejen til dem, som ikke kan benytte bad hjemme.  

- Der må absolut ikke komme et A og B hold, hvad der let kan komme, hvis der er brugerbetaling! 

- Hvem skal administrere det og hvad vil det koste at administrere det? De aktiviteter der er drevet 

af frivillige eller personale skal være gratis! 

- Forslag om at foreninger kunne betale et kontingent for brug af lokaler og maskiner (drejebænke, 

symaskiner m.m.) Pengene kunne gå til serviceydelser i husene. 

- Ønske om at motionsmaskiner skal være gratis! 

- Tag denne kommentar med: Pas på de frivillige – hilsen de frivillige. 


